

السيرة الذاتية

الاسم: نرجس حسين زاير
المهنة : تدريسية في الجامعة المستنصرية / كلية العلوم السياسية
اللقب العلمي : أستاذ دكتور

الشهادات الحاصلة عليها :

- 1- بكالوريوس لغة عربية / جامعة بغداد - كلية الآداب .
- 2- ماجستير اداب لغة عربية / جامعة بغداد – كلية الآداب .
- 3- ترقية إلى مرتبة (مدرس) بتاريخ 2009 .
- 4- ترقية الى مرتبة (أستاذ مساعد) في عام 2013.
- 5- ترقية الى مرتبة(أستاذ) في عام 2018.
- 6- دكتوراه اداب لغة عربية/ الجامعة المستنصرية – كلية الاداب عام 2023

المواد الدراسية : تدريس المواد الآتية :

- 1- تدريس اللغة العربية ومادة الحاسبات في كلية الزراعة فضلا عن تقويم الرسائل والاطاريح ، والتقويم اللغوي لمجلة الكلية العلمية .
- 2- تدريس مادة اللغة العربية في كلية العلوم السياسية .

الوظائف الادارية :

- 1- مقرر وحدة البحوث والدراسات الإستراتيجية في كلية العلوم السياسية
2010
- 2- مديرة التسجيل في كلية العلوم السياسية في عام 2011 .
- 3- مسؤولة وحدة الارشاد النفسي و التوجيه التربوي في كلية السياسية
2018 .

المشاركة في الدورات والنشاطات :

- 1- دورة حاسبات /شهادة مشاركة من جامعة بغداد / مركز الحاسبة الالكترونية /
الدورة (28) 2008 .
- 2- المشاركة في دورة طرائق التدريس في كلية التربية / الجامعة المستنصرية للمدة
2008 ،الدورة السابعة عشر بعد المائة .
- 3- المشاركة في دورات الاستلال الالكتروني .
- 4- المشاركة في مهرجان الحاسبات الاول في كلية الزراعة / جامعة بغداد
والمهرجانات الطلابية الثقافية المختلفة .

5- المشاركة في المؤتمرات العلمية والدورات التدريبية والندوات والورش المختلفة.

6- القيام بحملات تطوعية مختلفة مع طلبة الكلية .

7- القيام بزيارات ميدانية للأقسام الداخلية والوزارات المختلفة

الكتب المطبوعة: -

- 1- الاحساس بالآلم في الشعر العربي قبل الإسلام / دار الفراهيدي للنشر والتوزيع - بغداد / العراق، ط1، 2012
- 2- أصول البحث العلمي في العلوم السياسية، مشترك مع أ.د طه حميد حسن / منشورات ضفاف - بيروت / منشورات الاختلاف - الجزائر / دار الامان - الرباط ، ط1، 2015

البحوث المنشورة :

- 1- (أحسن الشعر أصدقاه في عصر ما قبل الإسلام) منشور في مجلة الاستاذ /كلية التربية ابن رشد /جامعة بغداد لسنة 2009 العدد (80) .
- 2- (مدلول القطع في الشعر العربي العديم _ (دراسة تحليلية) منشور في مجلة الأستاذ (كلية التربية ابن رشد /جامعة بغداد 2009 العدد (90)
- 3- (سيمائية الشعر العربي /نموذج من شعر عصر ما قبل الإسلام والعصر الأموي/مشترك مع المدرس المساعد ديلم كاظم سهيل / منشور في مجلة الآداب / جامعة بغداد لسنة 2009 العدد (90) .
- 4- (قراءة لعروس الشماخ بن ضرار الذبياني) منشور في مجلة الآداب /جامعة بغداد لسنة 2008 العدد (89) .
- 5- (المقاومة والاستسلام عند شواعر العرب قبل السلام دراسة تحليلية) مجلة الأستاذ /كلية التربية ابن رشد جامعة بغداد /لسنة 2010 العدد 123 .
- 6- (رائد الحب العذري عنترة العبسي) منشور في مجلة الأستاذ /كلية التربية ابن رشد جامعة بغداد لسنة 2010 العدد (27) .
- 7- ذي قار في شعر الأعشى الكبير _ دراسة أسلوبية منشور في مجلة كلية العلوم الإسلامية لسنة 2012 العدد(29) .
- 8- الانزياح في الشعر العربي قبل الإسلام منشور في مجلة الآداب (جامعة بغداد ، العدد (100) سنة 2012.
- 9- الساسة في الشعر عنترة العبسي / منشور في مجلة الآداب بتاريخ العدد (102) سنة 2012..
- 10- البناء السرد في شعر لبيد منشور في مجلة كلية التربية الأساسية / الجامعة المستنصرية ، العدد 74 سنة 2012 .
- 11- الثنائيات المتضادة في النواحي الأخلاقية في شعر زهير بن أبي سلمى منشور في مجلة كلية الآداب الجامعة العراقية ، العدد (4)
- 12- أعداد وتحديث منهج اللغة العربية للمرحلة الاولى في كلية العلوم السياسية .

- 13- البنية السردية عند شواعر العربية قبل الاسلام /مجلة الاداب / جامعة الاداب / ملحق العدد (122) 2017.
- 14- الثنائية الضدية في الشعر احمد بخيت / مجلة كلية العلوم الاسلامية / جامعة بغداد / العدد (51) 2017.
- 15- العناصر الابداعية في قصيدة المتنبي (ارى ذلك القرب) مجلة كلية التربية الاساسية/ الجامعة المستنصرية ، العدد (98) 2017.
- 16- الرجل في اشعار ام الضحاك المحاربة في عصر ما قبل الاسلام رؤية تداولية ، / مجلة كلية التربية/ الجامعة المستنصرية ، العدد (4) 2018.
- 17- الحكمة في شعر الحطيئة / مجلة كلية العلوم السياسية / جامعة بغداد ، العدد (56) 2018 .
- 18- كتاب النقد الثقافي عبدالله الغدامي قراءة في المصطلح مجلة الاستاذ / كلية التربية/ جامعة بغداد ، العدد (227) 2018 .
- 19- الشيب في شعر عمرو بن قميئة / دراسة تحليلية مجلة كلية التربية العدد الرابع / المجلد الثاني 2019
- 20- الصبر والجزع في شعر عنتره العبسي / دراسة تحليلية / مجلة اداب المستنصرية / مجلد 43 عدد 86 حزيران 2019
- 21- الحجاج في الشعر الجاهلي (معلقة امرئ القيس، طرفة بن العبد أنموذجا) مجلة كلية العلوم الإسلامية، جامعة بغداد، العدد 68 ،كانون الأول 2021
- 22- الحدث في شعر الموحدين قبل الاسلام / مجلة الدراسات المستدامة، السنة الرابعة، المجلد الرابع، العدد الرابع / لسنة 2022
- 23- المكان المتحول في شعر الموحدين قبل الإسلام / مجلة الأستاذ العلوم الانسانية والاجتماعية، مجلد 62 ، العدد 1 ،الملحق 11 ، ايار 2023
- 24- الحجاج في الشعر الجاهلي (معلقة زهير بن ابي سلمى أنموذجا) / مجلة القلم العدد 46 ، السنة السادسة عشرة، رجب 1445 - كانون الثاني 2024
- 25- مظاهر الحجاج في الفكر الغربي والعربي القديم / مجلة الذكوات البيض، العدد 10، السنة الثالثة، شعبان 1445 ، اذار 2024
- 26- الخطاب الحجاجي في التراث الشعر العربي- معلقة لبيد بن ربيعة أنموذجا - مجلة احياء التراث العلمي العربي ،وقائع المؤتمر العلمي الدولي السادس لتاريخ العلوم عند العرب، سنة 2024 ،المجلد 22 ،العدد 2 ،2025
- 27- واقع اللغة العربية في كليات العلوم الصرفة (رؤى ومعالجات) / مجلة الدراسات التربوية والعلمية كلية التربية، الجامعة العراقية، مؤتمر اللغة العربية وادابها الدولي الثاني، اربيل المجلد عدد خاص، العدد عدد خاص، نشر في نوفمبر 2025 .

اللجان :

- 1- رئاسة لجنة سلامة اللغة العربية منذ عام 2013.
- 2- رئاسة اللجان الإمتحانية .
- 3- عضوة في لجان استتال الكتروني .
- 4- عضوة في لجنة اختبار صلاحية التدريس في كلية العلوم السياسية .
- 5- عضوة في لجنة تظلم الطلبة .
- 6- عضوة في لجنة من مشرفي المستوى الأول لنظام المقررات .
- 7- عضوة في لجنة التصنيف الوطني .
- 8- عضوة في هيئة تحرير المجلة السياسية والدولية سابقاً ومجلة أبحاث العلوم السياسية حالياً .
- 9- المقوم اللغوي لرسائل الماجستير والدكتوراه .
- 10- الاشراف على بحوث التخرج المرحلة الرابعة.
- 11- مناقشة بحوث التخرج المرحلة الرابعة.
- 12- مناقشة الرسائل والاطاريح العلمية لطلبة الماجستير والدكتوراه

كتب الشكر والتقدير

- 1- كتب شكر من السيد وزير التعليم العالي والبحث العلمي المحترم .
- 2- كتب شكر من رئيس الجامعة المستنصرية المحترم .
- 3- كتب شكر من السادة عمداء الكليات المحترمين .
- 4- كتب شكر من رؤساء الاقسام المحترمين .
- 5- كتاب شكر من السيد معالي رئيس الوزراء المحترم.

Curriculum Vitae

Name: Narjis Hussein Zayer

Occupation: Lecturer at Al-Mustansiriya University / College of Political Science

Academic Title: Professor

Qualifications:

1- Bachelor of Arts in Arabic Language / University of Baghdad - College of Arts

2- Master of Arts in Arabic Language / University of Baghdad - College of Arts

3- Promoted to the rank of Lecturer in 2009

4- Promoted to the rank of Assistant Professor in 2013

5- Promoted to the rank of Professor in 2018

6- PhD in Arabic Language / Al-Mustansiriya University - College of Arts in 2023

Teaching Courses: Teaching the following courses:

1- Teaching Arabic Language and Computer Science at the College of Agriculture, in addition to evaluating theses and dissertations, and providing linguistic review for the college's scientific journal.

2- Teaching Arabic Language at the College of Political Science

Administrative Positions:

1- Head of the Research and Strategic Studies Unit at the College of Political Science, 2010.

2- Director of Registration at the College of Political Science, 2011.

3- Head of the Psychological Counseling and Educational Guidance Unit at the College of Political Science, 2018.

Participation in Courses and Activities:

1- Computer Course / Certificate of Participation from the University of Baghdad / Electronic Computing Center / Course (28), 2008.

2- Participation in the Teaching Methods Course at the College of Education / Al-Mustansiriya University, 2008, 117th session.

3- Participation in Electronic Plagiarism Detection Courses.

4- Participation in the First Computer Festival at the College of Agriculture / University of Baghdad and various student cultural festivals.

5- Participation in scientific conferences, training courses, seminars, and various workshops.

6- Participation in various volunteer campaigns with college students.

7- Conducting field visits to internal departments and various ministries.

Published Books:

1- The Feeling of Pain in Pre-Islamic Arabic Poetry / Dar Al-Farahidi for Publishing and Distribution - Baghdad / Iraq, 1st Edition, 2012

2- Principles of Scientific Research in Political Science, co-authored with Professor Dr. Taha Hamid Hassan / Difaf Publications - Beirut / Al-Ikhtilaf Publications - Algeria / Dar Al-Aman - Rabat, 1st Edition, 2015

Published Research:

1- (The Best Poetry is the Most Sincere in the Pre-Islamic Era) Published in Al-Ustad Journal / Ibn Rushd College of Education / University of Baghdad, 2009, Issue (80). 2- (The Significance of Cerebralization in Pre-Islamic Arabic Poetry: An Analytical Study) Published in Al-Ustad Journal (Ibn Rushd College of Education, University of Baghdad, 2009, Issue No. 90)

3- (The Semiotics of Arabic Poetry: A Model from Pre-Islamic and Umayyad Poetry) Co-authored with Assistant Lecturer Dilam Kadhim Suhail, published in Al-Adab Journal, University of Baghdad, 2009, Issue No. 90.

4- (A Reading of Al-Shammakh ibn Dirar Al-Dhubyani's Bride) Published in Al-Adab Journal, University of Baghdad, 2008, Issue No. 89.

5- (Resistance and Surrender in the Poetry of Pre-Islamic Arab Women: An Analytical Study) Al-Ustad Journal, Ibn Rushd College of Education, University of Baghdad, 2010, Issue No. 123.

6- (Antarah ibn Shaddad: The Pioneer of Platonic Love) Published in Al-Ustad Journal, Ibn Rushd College of Education, University of Baghdad, 2010, Issue No. 27.

7- Dhi Qar in the Poetry of Al-A'sha Al-Kabir: A Stylistic Study Journal of the College of Islamic Sciences, 2012, Issue (29).

8- Deviation in Pre-Islamic Arabic Poetry, published in the Journal of Arts (University of Baghdad, Issue (100), 2012.

9- Politics in the Poetry of Antarah ibn Shaddad, published in the Journal of Arts, Issue (102), 2012.

10- Narrative Structure in the Poetry of Labid, published in the Journal of the College of Basic Education, Al-Mustansiriya University, Issue 74, 2012

11- Antithetical Dualities in Moral Aspects of the Poetry of Zuhair ibn Abi Sulma, published in the Journal of the College of Arts, Iraqi University, Issue (4).

12- Preparation and Updating of the Arabic Language Curriculum for the First Year in the College of Political Science.

13- Narrative Structure in the Poetry of Pre-Islamic Arab Women Poets, Journal of Arts, University of Arts, Supplement to Issue (122), 2017.

14- Antithetical Duality in Poetry, Ahmed Bakheet, Journal of the College of Islamic Sciences, University of Baghdad, Issue (51), 2017.

15- Creative Elements in Al-Mutanabbi's Poem "I See That Closeness," Journal of the College of Basic Education, Al-Mustansiriya University, Issue (98), 2017.

16- The Man in the Poetry of Umm al-Dahhak al-Muharibiyya in the Pre-Islamic Era: A Pragmatic Perspective, Journal of the College of Education, Al-Mustansiriya University, Issue (4), 2018.

17- Wisdom in the Poetry of Al-Hutay'ah, Journal of the College of Political Science, University of Baghdad, Issue (56), 2018.

18- Abdullah al-Ghadhami's Book on Cultural Criticism: A Reading of the Term, Al-Ustad Journal, College of Education, University of Baghdad, Issue (227), 2018

19- Gray hair in the poetry of Amr ibn Qami'ah / An analytical study, Journal of the College of Education, Issue 4 / Volume 2, 2019

20. Gray Hair in the Poetry of Amr ibn Qami'ah: An Analytical Study, Journal of the College of Education, Issue 4, Volume 2, 2019

21. Patience and Grief in the Poetry of Antarah ibn Shaddad: An Analytical Study, Journal of Arts, Al-Mustansiriya University, Volume 43, Issue 86, June 2019

22. Argumentation in Pre-Islamic Poetry (The Mu'allaha of Imru' al-Qais and Tarafa ibn al-'Abd as Examples), Journal of the College of Islamic Sciences, University of Baghdad, Issue 68, December 2021

23. The Event in the Poetry of the Almohads Before Islam, Journal of Sustainable Studies, Year 4, Volume 4, Issue 4, 2022

24. The Transforming Place in the Poetry of the Almohads Before Islam, Al-Ustad Journal of Human and Social Sciences, Volume 62, Issue 1, Supplement 11, May 2023

25. Argumentation in Pre-Islamic Poetry (The Mu'allaha of Zuhayr ibn Abi Sulma as an Example), Al-Qalam Journal, Issue 46, Year 16, Rajab 1445 - January 2024 25- Manifestations of Argumentation in Western and Ancient Arab Thought / Al-Dhakawat Al-Bayd Journal, Issue 10, Year 3, Sha'ban 1445 AH (March 2024)

26- Argumentative Discourse in the Arab Poetic Heritage - The Mu'allaha of Labid ibn Rabi'ah as a Model - Journal of Reviving Arab Scientific Heritage, Proceedings of the Sixth International Scientific Conference on the History of Science among the Arabs, 2024, Volume 22, Issue 2, 2025

27- The Reality of the Arabic Language in Colleges of Pure Sciences (Visions and Solutions) / Journal of Educational and Scientific Studies, College of Education, Iraqi University, Second International Conference on Arabic Language and Literature, Erbil, Special Issue, published November 2025.

Committees:

1- Head of the Arabic Language Integrity Committee since 2013.

2- Head of Examination Committees.

3- Member of Electronic Plagiarism Detection Committees.

4- Member of the Teaching Competency Testing Committee at the College of Political Science. 5- Member of the Student Grievance Committee.

6- Member of the Committee of Supervisors for the First Level of the Course System.

7- Member of the National Ranking Committee.

8- Former member of the Editorial Board of the Political and International Journal and current member of the Journal of Political Science Research.

9- Linguistic reviewer of Master's and Doctoral theses.

10- Supervision of fourth-year graduation research projects.

11- Examination of fourth-year graduation research projects.

12- Examination of Master's and Doctoral theses and dissertations.

Letters of Appreciation and Recognition

1- Letters of appreciation from the Minister of Higher Education and Scientific Research.

2- Letters of appreciation from the President of Al-Mustansiriya University.

3- Letters of appreciation from the Deans of the Colleges.

4- Letters of appreciation from the Heads of Departments.

5- Letter of appreciation from the Prime Minister.